
تجلیل سرپرست شهرداری ساری از پرستاران 
بیمارستان های فاطمه الزهرا و حکمت 

 گــروه شهرســتانها: بــه مناســبت ایــام ولادت باســعادت حضرت 
زینب کبری )س( و بزرگداشــت روز پرســتار؛ سرپرست شــهرداری ساری با 
همراهی رئیس و اعضای شورای اسلامی  شهر با حضور در بیمارستان های فاطمه 
زهرا)س( و حکمت با اهدای شاخه گل از تلاش های جامعه پرستاری قدردانی 
کرد. به گزارش مدیریت ارتباطات شهرداری ساری، مرتضی بربسته سرپرست 
شــهرداری ساری با همراهی پرویز شــعبانی رئیس شورای اسلامی شهر، علی 
عاشقان، سید ذوالفقار شریفی،سید افشین راسخ، حسین وریجی اعضای شورای 
اسلامی شــهر و احسان مرادی فر رییس ســازمان فرهنگی، ظهر روز گذشته 
با حضور در بیمارســتان های فاطمه زهرا)س( و حکمت ضمن تبریک ولادت 
باسعادت حضرت زینب )س( و روز پرستار، از زحمات پرستاران و کادر درمانی 

این بیمارستان ها قدردانی کردند.

اجرای پایش مصرف گاز بطور جدی 
در استان گلستان انجام می شود

گروه شهرستانها: مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان  از برنامه  پایش 
مصرف  درسطح  استان  خبر داد:بر اساس بخشنامه ابلاغی  به کلیه ادارات و 
سازمان های دولتی، این شرکت فرآیند پایش اندازه گیری و نظارت مصرف گاز 
طبیعی را  بطور جدی در برنامه نظارتی خود قرارداده اســت. به گزارش روابط 
عمومی گاز گلستان -علی طالبی، بر ضرورت مدیریت مصرف ادارات دولتی برابر 
الگوی تعیین شده گاز تأکید نموده و خواستار مساعدت و همکاری دستگاه های 

اجرایی استان در تحقق این برنامه شد. 
وی ادامــه داد: دمای رفاه ســاختمان های دولتی باید بین ۱۸ تا ۲۱ درجه 
ســانتی گراد تعیین شــده که در این راستا شایسته اســت ادارات و مؤسسات 
دولتی استان تجهیزات و سیستم های گرمایشی را یک ساعت قبل از آغاز وقت 
اداری روشن شــده و یک ساعت قبل از پایان وقت اداری و در روزهای تعطیل 
هم خاموش کنند. طالبی تصریح کرد: این شــرکت نیز براســاس  برنامه های 
تدوین شــده با هماهنگی دســتگاه های مرتبط، پایش های دوره ای خود را در 
راســتای کنترل دمای رفــاه ادارات انجام می دهــد و مراحل پایش مصرف و  
راهکارها و توصیه های لازم را به ادارات مربوطه ارائه می کنند تا هر چه سریع تر 

با انجام اقدامات لازم مصرف گاز را بهینه نمایند.

۱۳ دکه در آتش سوزی لاریخانی دیلمان 
دچار حریق شد

فرماندار سیاهکل گفت: در پی وقوع حریق در دکه های عرضه محصولات و 
تولیدات محلی در منطقه لاریخانی دیلمان، ۱۳ دکه در آتش سوخت.

به گزارش ایلنا از سیاهکل، امین بابایی گفت: در پی حریق ساعت ۲۲ یک 
شنبه شــب در منطفه لاریخانی دیلمان در شهرســتان سیاهکل، از ۲۷ دکه 
غیرثابت در دو طرف جاده که در آن محصولات محلی ســاکنان منطقه عرضه 
می شــد، ۱۳ دکه در آتش سوخت.وی با بیان اینکه این آتش سوزی با تلاش 
نیرو های امدادی ساعت ۲۳ مهار شد و هیچ مصدومی  نداشت، افزود: علت وقوع 

این آتش سوزی و میزان خسارت در دست بررسی است. 
فرماندار ســیاهکل با اشاره به باریک بودن جاده، تردد خودرو های مسافران 
غیربومی و کامیون های کارخانه ســیمان در این منطقه، گفت: برای جلوگیری 
از خطرات احتمالی و بسته نشدن مسیر، وجود این دکه ها در منطقه خطرناک 
اســت وبه همین دلیل مراجع قضایی و دستگاه های مرتبط شهرستان از قبل 
به این دکه داران که ساکنان بومی منطقه اند هشدار داده بود تا مکان کسب و 
کار خود را تغییر دهند. وی تصریح کرد: دادستان هم از قبل در خصوص تغییر 
مکان و ســاماندهی این بازار محلی تذکر کتبی داده بود ، اما به دلیل ضعیف 
بودن وضعیت مالی این دکه داران، برای استمرار معاش بومیان منطقه، با دکه 
داران همکاری و همراهی شــد.بابایی افزود: ســال گذشته شهرداری را مکلف 
کردیــم ۵ هزار مترمربع زمین را برای ایجاد بازارچه برای این دکه داران آماده 
کند که با تایید کمیته فنی استان، این مکان با ساخت سرویس های بهداشتی و 

پارکینگ و گرفتن مجوز های لازم در دست آماده شدن است.

سالانه ۱۰۰۰ تُن آفت کش در قزوین مصرف می شود
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین گفت: سالیانه بین 
۹۰۰ تا ۱۰۰۰ تن آفت کش در سطح ۴۵۰ هزار هکتار از اراضی زراعی و باغی 

استان قزوین مصرف می شود.
یوسف درخشــان در دوره آموزشــی باقیمانده آفت کش ها در محصولات 
کشاورزی و مخاطرات زیست محیطی، اظهار کرد: رویکرد سازمان حفظ نباتات 
حذف سموم پر خطر از فهرســت سموم مجاز کشور و ثبت سموم کم خطر و 
ســازگار با محیط زیست است.وی با بیان اینکه ســالانه ۱۰۰۰ تن آفت کش 
گیاهی در استان قزوین مصرف می شود، بیان کرد: در این راستا تاکنون بیش از 
۱۴۰ نوع آفت کش حذف شده اند و ۳۰ نوع آفت کش از دی ماه امسال مشمول 

استاندارد اجباری خواهند شد. 
به گزارش ایســنا، در این کارگاه آموزشــی کاظــم رمضانی، عضو هیئت 
علمی مؤسســه گیاهپزشکی کشور و نماینده ایران در کدکس، اظهار کرد: در 
کشــاورزی مدرن حذف کامل آفت کش ها امکان پذیر نیســت و برای حفظ 
سلامت محصول و محیط زیست مصرف آن ها باید مدیریت شود.وی با اشاره 
به این موضوع که پایش محصول نهایی از نظر باقیمانده در دنیا منسوخ شده 
و بایــد رویکرد ما به تولید فرآیند محور و مراقبــت از ابتدای چرخه تولید و 
از مزرعه تا ســفره باشــد. رمضانی با بیان اینکه همه محصولات باید قابلیت 
ردیابی و شناسایی را داشته و مزارع و باغات شناسنامه دار شوند، تصریح کرد: 
آموزش و پیشگیری دو اصل مهم در سلامت محصول هستند و برای دستیابی 
به آن نیازمند عزم ملی هســتیم. بنا بر اعلام روابط عمومی جهاد کشــاورزی 
اســتان قزوین، عضو هیئت علمی مؤسســه گیاهپزشکی کشور در پایان برای 
کاهش باقیمانده، رعایت دوره کارنس و اســتفاده از ســموم مجاز بر اســاس 

دستورالعمل های فنی را ضروری دانست.

شکار غیرمجاز
 تهدیدی برای تنوع زیستی مه ولات

رئیس اداره حفاظت محیط زیست مه ولات شکار غیرمجاز را یکی از معضلات 
طبیعت و تهدید کننده محیط زیســت و تنوع زیستی دانست که هر از چندی 

متأسفانه مناطق شهرستان را دستخوش حوادث تلخی می کند.
 اباذر حســین نژاد در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه شکار غیرمجاز علاوه 
بر تهدید زیســتگاه های جانوری، موجبات نابودی جلوه های زیبای مناطق را 
فراهم می کند، از ۱۸ ماه حبس تعزیری برای شکارچی غیرمجاز دو رأس آهوی 
ایرانی در شهرســتان مه ولات خبر داد.وی گفت: در پی کسب خبری مبنی بر 
شکار غیرمجاز توسط یک شکارچی، مخفیگاه اجزای مخفی شده توسط متهم 
شناســایی و با دستور دادستان شهرستان مه ولات محل بازرسی که مقادیری 
گوشت شکار مشتمل بر اجزای لاشه دو رأس آهوی ایرانی کشف و ضبط شد 
و در این  باره پرونده قضایی تشــکیل و به دادســرای عمومی و انقلاب مه ولات 

ارجاع شد.
حسین نژاد خاطرنشــان کرد: پس از صدور کیفرخواست در دادسرا، پرونده 
قضایی متشکله در یکی از شعب کیفری مه ولات رسیدگی و حکم به محکومیت 
متهم به تحمل ۱۸ ماه حبس تعزیری صادر شــد که پس از قطعیت حکم در 
محاکم تجدید نظر اســتان ۶ ماه آن تعلیق و یک ســال حبس متخلف صادر 
شــده و روند اجرای حکم انجــام و متخلف روانه زندان شــد.رئیس  حفاظت 
محیط زیست مه ولات ضمن قدردانی از مجموعه قضایی شهرستان که در عین 
عدالت با قاطعیت با متخلفین برخورد می کند، گفت: بدون شک صدور چنین 
احکامی در بازدارندگی جرائم بســیار کارساز است.وی با تبیین ضرورت توجه 
جدی به مســئله حفاظت از محیط زیست و مراقبت از گونه های جانوری نادر 
در شهرستان مه ولات گفت: شکار غیرمجاز یکی از معضلات طبیعت و تهدید 

کننده محیط زیست است.
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نخستین پایگاه اورژانس ۱۱۵ بانوان 
در اردبیل افتتاح شد

نخستین پایگاه اورژانس ۱۱۵ بانوان جهت ارائه خدمات 
درمانی و امدادی تخصصی به بانوان در اردبیل افتتاح شد.

سعید مهری رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت 
حوادث دانشگاه علوم پزشــکی اردبیل، هدف از راه اندازی 
اورژانس ۱۱۵ بانــوان را ارائه خدمــات درمانی و امدادی 

تخصصی به بانوان در شرایط خاص عنوان کرده است.
به گزارش ایسنا، وی بیان کرد: با توجه به احساس نیاز 
و ضرورت ایجاد پایگاه اورژانس بانوان طبق دســتورالعمل 
سازمان اورژانس، اولین پایگاه اورژانس ۱۱۵ بانوان در شهر 
اردبیل راه اندازی شد و روزانه از ساعت هشت صبح تا هشت 
شــب، آماده ارائه خدمات درمانی و امدادی به همشهریان 

است.
مهری تصریح کرد: پرسنل شــاغل در پایگاه اورژانس 
۱۱۵ بانوان از پرستاران و تکنسین های فوریت های پزشکی 
دارای مدرک دانشگاهی که دوره های تخصصی فوریت های 

پزشکی را فرا گرفته اند، می باشند.

ظرفیت های گردشگری غرب کشور 
در عراق معرفی  می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردستان گفت: دســتاوردها، توانمندی ها و ظرفیت های 
گردشــگری محــور غرب کشــور در دومین نمایشــگاه 
بین المللی گردشگری کشور عراق )شهر سلیمانیه( در قالب 

»رودشو« معرفی می شود.
منصور مهرزاد اظهار کرد: در راستای اجرای سیاست های 
وزارتخانه مبنی بر معرفی ظرفیت های گردشــگری محور 
غرب کشور، استان های کردستان، کرمانشاه و همدان از ۲۴  
تا ۲۶ آبان ماه ســال جاری در دومین نمایشگاه بین المللی 
گردشــگری شهر سلیمانیه کشــور عراق شرکت خواهند 
کرد.وی افزود: در این نمایشــگاه توانمندی های اســتان 
کردستان با همکاری شهرداری سنندج، علوم پزشکی، اتاق 
بازرگانی و فعالان بخش خصوصی استان از جمله هتلداران، 
راهنمایان گردشگری، دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگری 
و اقامتگاه های بوم گردی در فضایی به مساحت ۸۰ مترمربع 

معرفی می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردســتان عنــوان کــرد: ارائــه بســته ها و فرصت های 
سرمایه گذاری حوزه گردشــگری استان به سرمایه گذاران 
خارجی و تعامل دوسویه در معرفی هر چه بهتر و باشکوه تر 
ظرفیت ها و جاذبه های گردشــگری کردســتان، از جمله 
اهداف اســتان در دومین نمایشگاه بین المللی گردشگری 
سلیمانیه عراق اســت.مهرزاد یادآور شد: حضور قدرتمند 
و پررنگ منطقه در این نمایشــگاه می تواند نقطه عطفی 
در رشــد و توسعه مسیر گردشگری غرب کشور و اعتلای 
بیش از پیش آوازه دیار مهمان نوازان در ســطح بین المللی 
باشــد.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کردســتان بیان کــرد: امیدواریم با حضور فعــال در این 
نمایشگاه بتوانیم پتانســیل های گردشگری منطقه غرب 

کشور را آن گونه که شایسته است معرفی کنیم.

ممنوعیت مازوت سوزی 
در نیروگاه منتظر قائم البرز اجرایی شد

مدیرکل محیط زیست استان البرز از اجرایی شدن گام 
اول ممنوعیت استفاده از مازوت در نیروگاه منتظر قائم البرز 

خبر داد.
قربانعلی محمدپور، سرپرســت حفاظت محیط زیست 
اســتان البرز از اجرایی شدن مصوبات کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوا مبنی بر عدم اســتفاده از ســوخت مازوت در 
نیروگاه منتظر قائم البرز به دســتور استاندار خبر داد.وی 
با اشــاره به برگزاری جلسه رسیدگی به موضوع تامین گاز 
نیروگاه منتظر قائم با حضور اســتاندار و سایر دستگاه های 
اجرایی گفت: پیرو نحوه اجرایی نمودن دســتور ریاســت 
محتــرم جمهور در کارگروه ملی کاهــش آلودگی هوا این 
جلسه به دستور استاندار تشکیل و وضعیت چگونگی تامین 
سوخت مورد نیاز نیروگاه منتظرقائم مورد بررسی قرار گرفت. 
او تاکید کرد: بر اســاس تصمیم نهایی در این جلسه مقرر 
شد شرکت فرآورده های نفت استان نسبت به تامین گاز و 
ســوخت های جایگزین مازوت جهت تداوم فعالیت نیروگاه 
نهایت همکاری و تمهیدات را به کار گیرند. به گزارش ایرنا، 
سرپرست حفاظت محیط زیست اســتان البرز با اشاره به 
اینکه عدم استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها به کاهش 
آلودگی هوا و بیماری های ناشی از آن کمک شایانی خواهد 
کرد، افزود: این حرکت ارزشمند گامی بلند در راستای بهبود 
کیفیت هوا و ارتقای سطح سلامت جامعه محسوب می  شود. 
محمدپــور لزوم اجرای کامل و موفقیت  آمیز این تصمیم را 
در گــرو همکاری و همدلی تمامی دســتگاه های اجرایی و 
مشارکت فعال مردم دانست و گفت: امید است با تداوم این 
رویکرد و با اتخاذ راهکارهای فنی پایدار و اجرای برنامه های 
جامع، شاهد بهبود مستمر شاخص های سلامت و کیفیت 

هوای کشور باشیم.

 انتخاب رقیه ابراهیمی
 به عنوان رئیس شورای اسلامی 

شهرستان بهارستان
گروه شهرستانها -  زهرا فیضی: در جلسه ای که روز 
۱۹ آبان ۱۴۰۳، با حضور اعضای شورای اسلامی شهرستان 
بهارستان برگزار شد، سرکار خانم رقیه ابراهیمی با اکثریت 
آرا به عنوان رئیس شورای اســلامی شهرستان بهارستان 
انتخاب گردید. این انتخاب نشان دهنده اعتماد اعضای شورا 
به توانمندی ها و تجربه های ایشان در عرصه مدیریت شهری 

است.
در این جلســه، آقایان علی شیخی و مهدی اسلامی نیز 
به ترتیب به عنوان نائب رئیس و دبیر شــورای شهرستان 
منصوب شدند. این تغییرات مدیریتی امیدها را برای توسعه 
و پیشرفت شهرستان بهارستان افزایش داده است.انتخاب 
خانم ابراهیمی به عنوان رئیس شورای اسلامی شهرستان 
بهارستان، نویدبخش دوره ای جدید در مدیریت شهری این 
شهرستان است و انتظار می رود که ایشان با برنامه ریزی های 
مدون و کارآمد، گام های مؤثری در جهت رفع مشــکلات و 

توسعه زیرساخت ها بردارد. 
این انتخاب همچنین نشان دهنده توجه به نقش زنان در 
عرصه های مدیریتی و تصمیم گیری های کلان شهری است 
که می تواند الگویی برای سایر شهرستان ها باشد.زهرافیضی 
خبرنگار مردم ســالاری، ضمن تبریک به خانم ابراهیمی، 
امیدوار است که ایشــان با استفاده از توانمندی های خود، 

تحولی مثبت در شهرستان به وجود آورد.

اردبیل

کردستان

البرز

استان تهران
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بعد از رسانه ای شــدن حفاری ها در 
جوار آرامــگاه حافظیه جهت احداث 
علیه  عمومی به شدت  افکار  مترو،  خط 
این اقدامات مســئولان شهری موضع 
گرفتند. کار به جایی رســید که حتی 
و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
صنایع دســتی دولــت چهاردهم نیز 
دستور داد که فعالیت های حفاری مترو 

فعلا  متوقف شود.
در ایــن میان امــا اظهــارات متناقض 
مســئولان شهری شــیراز و مدیران میراث 
فرهنگی نیز بحث برانگیز شــده است؛ عضو 
شــورای شــهر شــیراز در حالی  از »حل 
شدن موضوع حفاری مترو در جوار آرامگاه 
حافظیه« خبر می دهد که مدیرکل حفظ و 
احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی 
عنوان کرده که »پروژه تا زمانی که مطالعات 
لازم و استعلامات کافی برای آن انجام شود 

متوقف خواهد ماند«. 
از طرفی سرپرســت سازمان حمل  ونقل 
ریلی شــهرداری شــیراز نیز اعــلام کرده 
»دســتگاه مکانیزه ای که در تونل قرار دارد 
و برای حفاری استفاده می شود اگر خاموش 
شود نمی تواند فشــار را حفظ کند لذا افت 
فشار خواهد داشت و افت فشار باعث نشست 
زمین می شــود؛ بنابراین نیم ساعت در روز 
این دستگاه روشــن و فعال می شود تا افت 
فشــار صورت نگیرد.« علی کلانتری گفته 
با میراث فرهنگی  اســت »هماهنگی هایی 
صورت گرفته تا روزی نیم ســاعت دستگاه 
روشــن می شــود اما حفاری متوقف شده 
است.« از ســوی دیگر محمد حسن اسدی 
شهردار شــیراز هم در دیدار هفته گذشته 
خود با معاون وزیر میــراث فرهنگی گفته 
اســت»ما قول داده ایم تا تیرماه سال آینده 
مترو را به کلبه ســعدی برسانیم که یکی از 
مناطق محروم شــیراز اســت. در راه اندازی 
ایستگاه های جدید، می خواهیم نظر میراث 
فرهنگــی و همه دغدغه منــدان به صورت 

صددرصد جلب و اقناع شود.«
بــه گــزارش ایلنــا، وقتــی در ســال 
۱۳۹۸ موضــوع احداث خــط دو مترو در 
کمیسیون های شورای شــهر شیراز مطرح 
شــد، همان زمان اداره  کل میراث  فرهنگی 
اســتان فارس اعلام کرد که سازه هایی در 
زیــر زمین در جوار حافظیــه وجود دارد و 
پروژه ی مترو در مســیر چهــارراه حافظیه 
و اطلســی متوقف شــود.اکنون این سئوال 
مطرح می شــود که چرا مســئولان شهری 
شیراز، به رغم اطلاع قبلی از خطرات احداث 
خط مترو برای آرامگاه حافظیه و همچنین 
عدم دریافت مجوز های لازم، اصرار دارند که 
ایــن پروژه را به انجام برســانند؟ یک فعال 
میراث فرهنگی در گفت وگو با ایلنا می گوید: 
در حال حاضر دستگاه تی بی ام که در جوار 
حافظیه اقدام به حفر تونل می کند، قابلیت 
توقف زیرزمینی ندارد و فعالیت این دستگاه 
باعث می شود حجم زیادی از این دستگاه به 

پائین فرو برود.
امین طباطبایی با اشــاره به اینکه از بعد 
ماجرای رسانه ای  شدن حفاری مترو در جوار 
حافظیه به نظر می رسید که این حفاری ها 
باید متوقف شود، می افزاید: مسئولان شهری 
ســرانجام اذعان کرده اند کــه در نزدیکی 

حافظیه ســازه هایی وجود دارد که حفاری 
در بخش هایی از آن برای احداث تونل مترو 

باعث ایجاد مشکل برای حافظیه می شود.
 این فعــال میراث فرهنگی با اشــاره به 
اینکه مسئولان شهرداری تا پیش از انتشار 
عکس های مربوط به ســازه ها منکر وجود 
این ســازه ها در زیر زمین و جــوار آرامگاه 
حافظ بودند، ادامه می دهد: از همان ابتدای 
مطرح شــدن این موضوع، رئیس ســازمان 
حمل ونقل شهری شــهرداری شیراز وجود 
ســازه را انکار می کرد، اما به محض انتشــار 
عکس هایی از این سازه ها، اعتراف کرد این 
ســازه ها تا عمق ۵ الی ۶ متری زمین وجود 

دارد.
وی  بــا بیان اینکه اطلاعات مســئولان 
شــهری از زیر زمین جــوار حافظیه کامل 
نیســت، می افزایــد: طبــق موضوعاتی که 
مطرح شده مسئولان شــهری شیراز عنوان 
کرده اند که حفاری زیر زمین جوار حافظیه تا 
پایان سال به پایان می رسد.طباطبایی درباره 
اظهار نظر یکی از مســئولان گردشگری در 
اســتانداری فارس که عنــوان کرده در این 
زمینــه تمام مطالعات انجام شــده اســت، 
می گویــد: در تمام پروژه هــای حمل ونقلی 
باید ضابطه ۷۷ رعایت شــود و بر اســاس 
ایــن ضابطه جهت انجام هر پــروژه ای باید 
از سایر ســازمان های ذی نفع استعلام های 
مبنی بر اینکه انجام پروژه آسیبی وارد نکند، 
دریافت شود؛ اما طبق اطلاعاتی که موجود 
است، حفاری شهرداری در اطراف حافظیه 
اســتعلامات لازم را از دســتگاه هایی مانند 

میراث فرهنگی دریافت نکرده  است.
این فعــال میراث فرهنگی  با اشــاره به 
اینکه رئیــس پژوهشــکده میراث فرهنگی 
عنوان کرده که تخلف  در زمان امکان سنجی 
مترو حافظیــه کاملا محرز اســت، یادآور 
می شود: طبق نامه ای که استانداری فارس 
در ســال جاری صادر کرده، عنوان شده که 
مجوز ضابطه ۷۷ پروژه مترو حافظیه وجود 
ندارد.طباطبایی در ادامه با اشــاره به اینکه 
درانجــام پروژه هــای این چنینــی باید در 
مرحله نخست مجوز ها دریافت شود و بعدا 
اقدام به فعالیت پروژه شود، بیان می کند: در 

موضوع متــرو حافظیه عکس این اتفاق رخ  
داده است و مسئولان شهری به جای اینکه 
در مرحله نخست اقدام به مطالعات، صدور 
مجوز، امکان ســنجی و دریافت استعلامات 
کنند، پــروژه  را جلو برده انــد و زمانی که 
مشکلات و چالش ها نمایان شد اقدام به اخذ 

مجوزات کرده اند.
وی با بیــان اینکه معاون گردشــگری 
اســتاندار فارس بر خلاف نامه اســتانداری 
عنوان می کند که شــرایط مناســب است، 
می گوید: وقتــی در ســال ۱۳۹۸ موضوع 
خط دو مترو در کمیســیون های شــورای 
شهر شیراز مطرح شد، همان زمان اداره کل 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
استان فارس اعلام کرد که سازه هایی در زیر 
زمین در جوار حافظیه وجود دارد و پروژه ی 
مترو در مســیر چهارراه حافظیه و اطلسی 

متوقف شود.
این فعال میراث فرهنگــی با بیان اینکه 
اتفاقــی که در بافت تاریخی شــیراز مبنی 
بر حفاری جهــت راه اندازی متــرو افتاده، 
در حافظیــه هــم در حال رخ دادن اســت، 
خاطرنشــان می کند: در زیر بافت تاریخی 
شــیراز پروژه راه اندازی اتوبوس برقی انجام 
گرفته اســت که این مهم باعث شده در زیر 
بافت تونــل حفر  کرده و خط دو را به خط 
۴ متصــل کنند.رئیس کمیســیون اقتصاد 
و ســرمایه گذاری شورای شــهر شیراز نیز 
می گوید: طبــق آخرین پیگیری هایی انجام 
گرفته شده اســت موضوع حفاری مترو در 

جوار حافظیه حل شده است.
علیرضــا اســکندری در گفــت و گو با 
ایلنا می افزاید: جلســه ای در دفتر استاندار 
با حضور معــاون وزیر میــراث فرهنگی و 
شهرداری شیراز تشکیل شده که به بررسی 
ابعاد ایــن موضوع پرداخته انــد و موضوع 
حفاری در جوار آرامگاه حافظیه حل شــده 
اســت. وی ادامه می دهد: طی بازدیدی که 
کارشناســان میراث فرهنگی از روند پروژه 
داشته اند عنوان کرده اند که حفاری در جوار 

آرامگاه مشکلی ندارد.
مدیرکل حفظ و احیــای بناها، بافت ها 
و محوطه هــای تاریخی نیز در نشســت با 

خبرنگاران درباره حواشی ایجاد شده درباره 
خط دو متروی شــیراز می گویــد: برای راه 
اندازی خط دو مترو شــیراز صراحتا اعلام 
کرده ایم که باید مطالعات لازم و استعلامات 
کافی انجام شود و تا آن زمان پروژه متوقف 

شده است.
فاطمه داوری می افزاید: یک ظرفیت هایی 
در کشور به جهت قانونی وجود دارد که در 
فرایند های اجرایی بلــوغ کافی ندارد یکی 
از مهمترین آن ها شــکل گیــری مطالعات 
فرهنگی تاریخی قبــل از هر پروژه عمرانی 
بــزرگ اســت.وی ادامه می دهــد: ما برای 
پیشــگیری از اتفاقاتی، چون مترو شــیراز 
پیش نویــس آیین نامــه مطالعات فرهنگی 
تاریخی اســتفاده کردیم بــه همین جهت 
پیوســت میراث را برای عــدم بروز اتفاقات 
ازاین دســت در کمیســیون دولــت داریم 
ملاحظات کمیســیون با همکاری همکاران 
پژوهشگاه در حال تدوین نهایی متن است. 
تصویب این آیین نامه در دولت زمینه بروز 

اتفاقاتی این چنینی را کاهش می دهد.
داوری می گویــد: مترو شــیراز در خط 
دو از بلوار آزادی شــروع می شود وزارتخانه 
کتبا درخواست توقف پروژه را داشته است، 
تا فرصــت مطالعات کافی بــرای همکاران 
پژوهشگاه انجام شــود، پروژه متوقف شد و 
همکاران در بازدید استانی و جلسات ستادی 
به دقت پروژه را بررسی کردند و دراین ایام 
هم در نشســتی که با حضــور معاون وزیر 
میراث فرهنگی و شهردار شیراز برگزار شد، 
دارابی مثل همیشــه صریحا اعلام کرده که 
نیاز است مطالعات لازم و استعلامات کافی 
انجام شود و فرایند کسب تاییدیه از وزارت 
میراث فرهنگی برای این پروژه اخذ و برای 
سایر خطوط در دست احداث شیراز هم قبل 

از هر اقدامی  این مطالعات صورت بگیرد.
 معاون میراث فرهنگی کشــور هم پیش 
از ایــن درباره وضعیت پــروژه بحث برانگیز 
متــرو حافظیه گفته بود» ایجاد و توســعه 
خطوط مترو شهر شــیراز باید با استعلام، 
مطالعــه و نظارت وزارت میــراث فرهنگی 
انجام می گرفت تا با مسائل اینچنین مواجه 

نشود.«

دادبود گفت: شــهرداری این شهر 
بــرای کوتاه مدت هماننــد برخی از 
به  زباله  انتقال  زمینه  استان  شهرهای 

خارج از مازندران را فراهم کند.
عبدالرضا دادبود معاون استاندار مازندران 
اظهار کرد: در زمان حاضر اولویت شهرهایی 
که مشکل پســماند دارند، ساماندهی این 
چالش است.وی گفت: حتی همه اعتبارهای 
عمرانی این شــهرداری ها برای ساماندهی 
پسماند هزینه شــود این کار مهم باید در 
دستور کار قرار گیرد.دادبود با اشاره به این 
مطلب که اعتبارات دولتی فقط کمکی برای 

است،  پسماند شهرهای شمالی  ساماندهی 
اظهار کرد: ســرمایه گذاری های اصلی باید 
توسط بخش خصوصی و شهرداری ها انجام 

شود.
به گزارش ایرنا، معــاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتاندار مازندران گفت: تا کنون 
نامه نگاری های مختلفی در خصوص خطر 
جدی شیرابه زباله عمارت برای سد هراز به 
مدیران ملی ارسال شد و دیگر فرصت هیچ 

تعللی نیست.
وی با بیان این کــه حدود یک میلیون 
نفر از آب شــرب سد در دست ساخت هراز 

بهره مند خواهند شــد، ادامــه داد: اراضی 
شالیزاری گسترده ای باید از آب هراز بهره 
مند شــوند و نباید اجازه داد این آب آلوده 

شود.
این مقام مســوول تصریح کــرد: بعد از 
تعطیلی سایت زباله عمارت کارشناسان آب 
منطقه ای مطالعات علمی و فنی خود را برای 

به روزرسانی طرح آغاز می کنند.
مازندران گفت:  استاندار  عمرانی  معاون 
در شــرایط فعلی خطر ریزش گسترده در 
کمین ســایت زباله عمارت است و در سال 
گذشته هم دچار آتش سوزی گسترده شد.

مکان دپوی زباله آمل در منطقه عمارت 
واقع در ۳۰ کیلومتری شهر آمل و در جاده 
هراز واقع اســت. که بیش از سه دهه محل 
دفن زباله هشــت شــهر مازندران است. و 
شیرابه های ناشــی از زباله به آب رودخانه 
هراز نفوذ و به زمین های کشاورزی اطراف 
خســارات جبران ناپذیری وارد کرده است. 
به نحوی که خطر آلوده شــدن آب شرب 
شــهروندان نیز وجود دارد چراکه پســاب 
ناشــی از دپوی زبالــه و تخلیه فاضلاب در 
ســال های اخیر تا عمق ۱۵۰ متری زمین 

نفوذ کرده است.
پرونده ســایت زباله عمــارت آمل پس 
از ســال ها بلاتکلیفــی و بی نتیجه ماندن 

وعده های مدیران ادوار مختلف دولت ها برای 
توقف انتقال زباله بــه این مکان و انتخاب 
انباشــت زباله های شهرستان  محل جدید 
آمل، با ســفر معاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیست به استان 
مازندران در پایان هفته گذشــته قرار است 
در کار گروه ملی پســماند مطرح و تصمیم 
گیری نهایی در این ارتباط صورت گیرد.با 
توجه به آغاز ســاخت سد هراز در نزدیکی 
همین ســایت زباله، توقف انتقال زباله ها به 
عمارت در دستور کار قرار گرفته است چرا 
که انباشت زباله در نزدیکی مخزن و دریاچه 
پشت سد این نگرانی بوجود آورده که پس 
از آبگیری ســد هراز شیرابه های عمارت به 

دریاچه سد نفوذ کند.
بــه همین دلیــل از همــان زمانی که 
مطالعات ســاخت ســد در حال انجام بود 
تاکید می شد فعالیت ســایت زباله عمارت 
باید متوقف شــود. پس از آن هم بارها این 
موضــوع ورود تاکید قــرار گرفت و حتی 
گاهی با ورود مســئولان قضایی، برای چند 
روز فعالیت ســایت متوقف شد. اما چاره ای 
جز بازگشایی آن وجود نداشت تا اینکه در 
جلسه کارگروه پسماند استان و برابر مصوبه 
جدید،   تصمیم به تعطیلی این مکان گرفته 

شد.

منطقه ای  آب  شــرکت  سرپرست 
کرمانشــاه از کســری یک میلیارد و 
۳۵۰ میلیــون مترمکعبی مخازن آب 

زیرزمینی کرمانشاه خبر داد.
مرتضی حسن آبادی سازگاری با کم آبی 
کرمانشــاه، با اشــاره  به وضعیت منابع آبی 
استان، گفت: بر اساس اطلاعات ایستگاه ها، 
میزان بارش سال آبی جاری )از ابتدای مهر 
۱۴۰۳ ( در کرمانشاه نسبت به سال گذشته 
۸۱ درصد و نسبت به میانگین بلندمدت ۵۳ 

درصد افزایش داشته است.
وی ادامــه داد: در حاضــر در اســتان 
کرمانشاه ۲۳ محدوده مطالعاتی داریم که از 
این تعداد دو محدوده ممنوعه بحرانی، یازده 

محدوده ممنوعه و ۱۰ محدوده آزاد است.
به گزارش ایســنا، سرپرست شرکت آب 
منطقه ای کرمانشــاه میزان کسری تجمعی 
مخازن آب زیرزمینی اســتان کرمانشــاه را 
حدود یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون مترمکعب 
اعلام کرد و یادآور شــد: بیشــترین کسری 
مربوط به دشت های کرمانشاه با حدود ۳۶۳ 
میلیــون مترمکعب و کمترین نیز مربوط به 

سرپل ذهاب است.
وی ســپس به اقدامات این شرکت برای 
حفاظــت از منابع آبی اشــاره کرد و گفت: 
یکــی از مهمترین این اقدامــات برخورد با 
کشــاورزان مهاجر بوده که تــا کنون ۴۱۰ 
کشاورز غیرمجاز شناسایی شده و اراضی که 

در اختیار داشــتند نیز حدود ۱۷۷۰ هکتار 
بوده است.

به گفته حســن آبادی، موضــوع حضور 
کشــاورزان مهاجر از کنگاور تا سرپل ذهاب 
وجود دارد و منابع آب و خاک کرمانشــاه را 

تهدید می کند.
وی همچنین اشــاره ای به کشــت برنج 
به عنــوان یکی از عوامــل هدررفت آب در 
کرمانشــاه داشــت و عنوان کرد: با کشــت 
۲۸۴ هکتار برنج در استان برخورد شده که 
به ترتیب مربوط به شهرســتان های صحنه، 

گیلانغرب، هرسین و کنگاور بوده است.
سرپرست شرکت آب منطقه ای کرمانشاه 
دربــاره برخورد بــا چاه هــای غیرمجاز نیز 

اظهار کرد: از ابتدای امسال ۲۲۱ حلقه چاه 
غیرمجاز در استان مسدود شده و هدفگذاری 
ما تا پایان سال انسداد ۵۰۰ حلقه چاه است.

حســن آبادی با بیان اینکه عمده برخورد با 
چاه های غیرمجاز در نیمه دوم سال صورت 
می گیرد، تاکید کرد: تنها در آبان ماه امسال 
۸۲ حلقه چاه فقط در میان دربند و روستای 
»پیرحیاتی« مسدود شــده که انسداد آنها 
بیش از ۶.۲ میلیون مترمکعب صرفه جویی 

در مصرف آب به همراه داشته است.
وی همچنین از نصب ۴۸۰ دستگاه کنتور 
هوشمند روی چاه ها در نیمه اول امسال خبر 
داد و گفت: پروانه ۲۸۴ حلقه چاه نیز اصلاح 

و تعدیل شده است.

مسئولان اول پروژه خط دو مترو را جلو بردند؛ بعد مجوز گرفتند

ابهام در توقف حفاری تونل مترو حافظیه شیراز

معاون استاندار مازندران:

تعطیلی سایت زباله عمارت آمل قطعی است

کسری ۱/۳ میلیارد مترمکعبی مخازن آب زیرزمینی کرمانشاه


